
Undersøgelse efter fund af graviditet 
uden graviditetshule i livmoderen
Du har en positiv graviditetsprøve, men resultatet af en ultralydsundersøgelse gør det 
nødvendigt at undersøge dig nærmere.

Ved ultralydsundersøgelsen har vi ikke fundet en graviditetshule i din livmoder. Denne 
tilstand kaldes også for abortus imminens, og der er 3 mulige årsager til, at 
graviditetshulen ikke er der:

• Normal graviditet: Du kan have en normal graviditet i livmoderen, men du har haft 
ægløsning senere, end man skulle tro, efter din sidste menstruation. Er dette tilfældet, 
gælder det bare om at vente, for så vokser fostret og vil vise sig normalt inde i 
livmoderen.

• Begyndende abort: Du har haft en graviditet i livmoderen, men er ved at abortere. 
Når der ikke er særlig blødning, kan du vente, og der er god chance for, at livmoderen 
tømmer sig af sig selv.

• Graviditet uden for livmoderen: Du har en graviditet, som sidder uden for 
livmoderen. Graviditeter uden for livmoderen sidder oftest i æggelederen. Mange af 
disse graviditeter forsvinder af sig selv, men hvis det befrugtede æg vokser, vil 
æggelederen briste, og der vil komme kraftig blødning ud i bughulen. Denne blødning 
kan ikke ses, men den giver voldsomme underlivssmerter. Hvis den er kraftig, kan 
man gå i chok og besvime. Graviditetshuler uden for livmoderen er desværre meget 
svære at finde med ultralyd, så muligheden kan kun udelukkes, hvis graviditeten ses 
inde i livmoderen.

Sådan foregår undersøgelsen
For at skelne de 3 mulige årsager fra hinanden tilbyder vi dig en undersøgelse.

Undersøgelsen forløber over nogle dage, hvor der skal tages nogle blodprøver, som viser 
mængden af graviditetshormon (HCG). Svaret på blodprøven er en talværdi. Blodprøven 
skal tages igen efter nogle dage.

• Hvis værdien er meget lav, er alle 3 tilstande i reglen ufarlige.
• Hvis graviditeten er normal, fordobles værdien af HCG i reglen i løbet af 2 døgn.
• Hvis tallet er lavere i næste prøve, er det tegn på, at graviditeten er ved at gå til 

grunde, uanset om den sidder i eller uden for livmoderen. Er det tilfældet, plejer vi at 
tage ugentlige blodprøver, indtil der ikke er mere graviditetshormon.

• Hvis tallet stiger, er det tegn på en voksende graviditet. Sker det, foretager vi en ny 
undersøgelse for at se, om graviditetshulen nu kan ses inden i livmoderen.

• Hvis den første blodprøve viser en høj værdi, vil du måske blive kaldt ind på hospitalet 
til undersøgelse før den aftalte tid.
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Du er velkommen til at ringe til ambulatoriet på tlf. 97 65 00 80 omkring klokken 13.30, når 
du venter svar på en prøve.

Hvis graviditeten sidder i æggelederen
Hvis graviditetshormonet stiger, og tallet er så højt, at graviditeten plejer at kunne ses i 
livmoderen, råder vi dig til at få lavet en kikkertundersøgelse i fuld bedøvelse.

Følg disse forholdsregler, indtil tilstanden er afklaret:

Reagér på advarselssignaler
Tilstanden kan udvikle sig livstruende, og det er derfor meget vigtigt, at du reagerer på 
advarselssignalerne, som er underlivssmerter. Smerterne kommer som regel i perioder og 
er ofte værst i forbindelse med toiletbesøg.

Hvis du får ondt, og du er bange for, at der er noget galt, skal du ringe direkte til 
Barselsgangen, Thisted, på tlf. 97 65 05 65.

Kontakt og mere viden
Har du spørgsmål, er du velkommen til at kontakte os.

Gynækologisk Ambulatorium
Tlf. 97 65 00 80
Vi træffes bedst: Mandag – fredag 9.00 – 11.00 og 13.00 – 14.00

Barselsgangen, Thisted
Tlf. 97 65 05 65
Telefonen er åben for kontakt uden for Gynækologisk Ambulatoriums 
åbningstid. Det vil sige aften, nat, weekend og helligdage.
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